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Arbetet med Friluftsplan för Hemavan och Tärnaby 
 

Översiktsplanering och detaljplaneringen väger ofta olika intressen mot varandra när det kommer till 

markanvändning. Framtagandet av en friluftsplan skapar bättre förutsättningar för att planera för 

friluftsliv, infrastruktur och bebyggelse i samklang.  

Syftet med friluftsplanen är att kartlägga friluftslivet i kommunens västra delar och på så vis vägleda 

planering, lovgivning och andra beslut inom det avgränsade planområdet.  Storumans kommun har 

upprättat en samrådshandling till en friluftsplan för Tärnaby och Hemavan. Friluftsplanen för 

Hemavan och Tärnaby har varit utställd på samråd mellan 4.e juni till 4:e september 2022. 

Samrådsversionen av friluftsplanen har tagits fram av en arbetsgrupp i kommunens kansli. 
Tjänstepersoner från samtliga förvaltningar har deltagit i arbetet. En styrgrupp bestående av 
kommunstyrelsens arbetsutskott har lett arbetet. Friluftsplanen grundar sig i en enkätundersökning 
som utfördes i början av planprocessen. 
 

Vad är en samrådsredogörelse? 
 

Syftet med samråd är att samla in synpunkter på förslaget till fördjupad översiktsplan och få en 

dialog med allmänhet, föreningar, organisationer, kommunala nämnder, politiska partier och statliga 

myndigheter om utvecklingen i Hemavan och Tärnaby. Alla synpunkter som kommer in sammanställs 

i en samrådsredogörelse. Där redovisas också hur kommunen tar ställning till de synpunkter som 

kommit in, och hur planförslaget ska ändras. Kommunstyrelsen beslutar om samrådsredogörelsen, 

som sedan fungerar som en bilaga till utställningsversionen av friluftsplanen. 

 

Så har samråd genomförts 
 

Förslaget till Friluftsplan för Hemavan och Tärnaby godkändes för samråd av kommunstyrelsens 

arbetsutskott i Storuman 2021-01-28.  

Samrådsperioden har ägt rum från de 4:e juni till den 4:e september 2022. Den 14:e juni bjöd 

Storumans kommun in allmänheten till öppet samråd på Folkan i Tärnaby. Under samrådsperioden 

mellan 1: a juni till den 9:e september har man även haft möjligheten till att lämna in yttranden via 

kommunens hemsida.. Ubmeje sameby samt Vapsten sameby har kontaktats under 

samrådsperioden och friluftsplanen har diskuterats på det årliga samrådsmötet Storumans kommun 

har med respektive sameby. 

1.1 Inkomna yttranden 
 

Under samrådet har 8 skriftliga yttranden kommit in. Fördelningen av vilka som svarat syns i 

nedanstående tabell. Från privatpersoner har 7 yttranden inkommit, men antalet personer bakom 

varje yttrande kan vara flera. 
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Länsstyrelsen (samordnar svar från alla statliga 
myndigheter) 
 

1 

Privatpersoner 7 

 

 

1.2 Tabell med utvalda synpunkter för yttrandena  

 

Statliga myndigheter  
Länsstyreslen Västerbotten Länsstyrelsen ser positivt på att Storuman 

brutit ner de nationella friluftsmålen och 

presenterar kommunens egen syn på samtliga 
dessa mål. 
 
Ställningstaganden och 

förslag till åtgärder skulle kunna konkretiseras 

ytterligare. De som finns är 

blandat spridda i dokumentet, vissa i löptext 
och andra i rutor. Ställningstaganden kring 

vanliga konfliktpunkter kopplat till friluftslivet. 

 

Det är svårt att utläsa vilka konsekvenser 
planen kan tänkas innebära vad gäller miljö 

eller kända konfliktpunkter som skoterkörning 
i relation till andra areella näringar. 

Beskrivning av hur friluftslivet påverkas av 
exploatering i området. 

 
Skoterleder bör inkluderas i kartmaterialet och 

om det finns 

områden där det inte är tillåtet (eller inte 
lämpligt) att köra skoter bör det 

framgå av planen med tillhörande information.  
 

Kommunen behöver i planen föra ett 

resonemang kring riksintressena 
som berörs samt redovisa planens 

konsekvenser på dem. Länsstyrelsen anser att 

samtliga riksintressen som berör planens 
innehåll ska redovisas i karta, kanske med 
fördel en egen karta. 
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Privatpersoner  
Privatperson 1 Rutjebäcken är så populäraste sommar 

sevärdheten men finns inte med! 

Lös parkeringen med markägarna så de blir 
delaktiga! Kanske folk får swisha 
parkeringsavgift till markägare! 
Hemskt om man inte får tillgång till 

Rutjebäcken! 
 
 

Privatperson 2 I friluftsplanen anges att det är en parkering 
vid skoterbron i Hemavan. Vägen dit har 
Fordonstrafik förbjuden och vägen är avsedd 

för traktor. Det är jag som fastighetsägare av 
Timmerkåtan som är ansvarig för vägens 

underhåll och jag kommer inte hålla den i 

det skick att bilar ska kunna köra där. Så jag 
anser att den parkering ni angivit ska tas bort 

från friluftplanen. 

I samma friluftsplan anges att det är en 
rastplats vid timmerkåtan. Det stämmer inte. 

Timmerkåtan och rastplatsen bredvid är 
privat. 

Så även detta anser jag att ni ska ta bort från 

friluftsplanen. 

 

Privatperson 3 Viktigt är att få till gång och cykelväg i och 
kring byarna och det bästa vore om det gick få 

det mellan tärnaby och Hemavan kanske 
via Laisholm och då kunna passera många bra 

frilufts områden 

Privatperson 4 Det står att det finns 4 st FVO ( fiske ) inom 
området, finns 5 st , joeströms FVO är 

bortglömd 

Privatperson 5 Jag motsätter mig å det bestämdaste att hela 

min fastighet Björkfors 1:182 på övre sidan av 

Blåvägen/E12 ska ingå i ett sk friluftsområde. 
Min fastighet blir den i särklass största 

enskilda fastighet som blir intvingat i denna 

idioti. Jag ser det som att blir detta ett 

friluftsområde så blir det näst intill omöjligt att 
i framtiden exploatera och bygga på detta 
område. Och eftersom jag använder min mark 

till jakt ser jag det som ett bekymmer att 

måste samlas med det sk rörliga friluftslivet 
både ut säkerhets synpunkt och att man ska 
ha en massa folk springande på skogen när 
jakt pågår. Hur ser det ut om det rörliga 
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friluftslivet ska använda området som WC, 

papper och skräp överallt. Dessutom ser jag 

framför mig ett kraftigt slitage på min mark. 
Förslag: Flytta hela friluftsområdet på västra 
sidan Syterbäcken på kronans mark där det för 

övrigt finns led. 

Privatperson 6 det finns ett tydligt problem med ÖP och 
områden som inte är detaljplanelagda och 

därmed inte utpekade för speciella ändamål. 
Så är situationen för Vilasund och ffa områden 

öster och väster om Skaftsbäcken. Där finns 
stora värden för vistelse och boende 
men då detta inte framkommer specifikt i 

friluftsplanen ej heller är den bofasta 

befolkningen som är att betrakta som äldre 

aktiva i 
att lägga in observationer av flora och fauna i 

databas på SLU, vilket gör att när företag vill 
etablera täkt så ser området om man 
använder sig av digitala data inte så 

bevarandesvärt ut från perspektiv livsmiljö, 
vistelsemiljö, friluftsverksamhet och 

friluftsutövandet 
hotas. Önskar att Friluftsplanen agerar mer 
kraftfullt ur bevarandesynpunkt för snart har 

inte området kvar något som kan 

kallas tysta områden - och ska vi bara berätta 

för våra barn och barnbarn hur det var i 
Vilasund eller ska vi kunna visa genom 

aktivitet? Barnkonventionen är lag sedan 
första januari, 2020 och jag hoppas den ska 

göra skillnad även inom denna friluftsplan för 
att bevara yta - det finns ingen digital värld 

eller natur att bege sig till om vi inte värnar om 
ytor i den vi står på. 

Privatperson 7 Hej, 

denna synpunkt är en uppföljning på den som 
inkom igår via denna kanal där jag skriver om 
problematiken runt underlag för beslut 

- att om de i huvudsak grundar sig på digital 
data och inte människors berättelser speciellt 
när det gäller vistelse, friluftsliv, boende i 

fjällnära miljöer så riskerar beslut att tas på 

felaktig empiri. 
Håller med om er formulering; 
"Översiktsplanering och detaljplaneringen 

väger ofta olika intressen mot varandra när det 
kommer till markanvändning. 
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Framtagandet av en friluftsplan skapar bättre 

förutsättningar för att planera för friluftsliv, 

infrastruktur och bebyggelse i samklang." 
det är samma situation i hela Sverige att röster 
och naturytor för rörelse och vila försvinner för 

rösterna är inte lika tydliga som de 
röster som pratar exploatering. 

Jag vill att Friluftsplanen speciellt 
uppmärksammar ytor som kanske är så 

detaljerat beskrivna eller så utvecklade med 
leder, 

rastplatser, vindskydd och fjällstugor - i dessa 
områden sker aktivitet på eget initiativ - man 
ser Lodjur, spår av Björn och 

naturligtvis älg och ren ovh annat djur- och 

växtliv som är stor dela av upplevelsen. Man 
upplever vidderna, tystnaden och naturens 
egen sonifiering. 

Jag vill att Storuman kommun och dess arbete 

med Friluftsliv särskilt uppmärksammar och 
bidrar med synpunkter på ärende MB- 
2023-48 om att starta täktverksamhet på 

Vilasund 1:105 först i en period om 30 år och 
under tiden 06-22 alla vardagar. 2000000 

ton - spränga, krossa och efterbehandla, 
transportera mm. 

Det kommer kraftigt negativt påverka rörelse, 

vistelse, vila och boende i området för 

människor, djur,fiskar och växter. 

 

 

1.2 Sammanfattning av och kommentarer till inkomna synpunkter 
 

Nedan följer alla yttranden med kommentarer. Länsstyrelsen samordnar statliga intressen och deras 

yttrande redovisas. Övriga yttranden redovisas också. Alla yttranden är diarieförda och finns 

tillgängliga på kansliet, Storumans kommun. 
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Statliga myndigheter  

Länsstyrelsen ser positivt på att Storuman 

brutit ner de nationella friluftsmålen och 

presenterar kommunens egen syn på samtliga 
dessa mål. 
 

Ställningstaganden och 

förslag till åtgärder skulle kunna konkretiseras 
ytterligare. De som finns är 
blandat spridda i dokumentet, vissa i löptext 
och andra i rutor. Ställningstaganden kring 

vanliga konfliktpunkter kopplat till friluftslivet. 

 
Det är svårt att utläsa vilka konsekvenser 
planen kan tänkas innebära vad gäller miljö 

eller kända konfliktpunkter som skoterkörning 
i relation till andra areella näringar. 
Beskrivning av hur friluftslivet påverkas av 

exploatering i området. 
 

Skoterleder bör inkluderas i kartmaterialet och 
om det finns 

områden där det inte är tillåtet (eller inte 
lämpligt) att köra skoter bör det 

framgå av planen med tillhörande information.  
 
Kommunen behöver i planen föra ett 

resonemang kring riksintressena 

som berörs samt redovisa planens 

konsekvenser på dem. Länsstyrelsen anser att 

samtliga riksintressen som berör planens 
innehåll ska redovisas i karta, kanske med 
fördel en egen karta. 

 

 
 

Kommentar: Innehållet av planförslaget har 

genomgått en översyn. Den slutliga layouten 

av planförslaget har omarbetats för att göra 
den mer överskådlig.   
 

Alla åtgärder och ställningstaganden har 

presenterats och konkretiserats på ett 
tydligare viss. 
 
Planförslaget har förtydligats med avseende 

på vilka konsekvenser planen kan tänkas 

innebära vad gäller miljö eller kända 
konfliktpunkter som skoterkörning. 
 

Skoterleder har inkluderats i kartmaterialet.  
 
Planförslaget innehåller nu resonemang kring 

riksintressena som berörs och planens 
konsekvenser på dessa redovisas.  
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Privatpersoner  

Rutjebäcken är så populäraste sommar 

sevärdheten men finns inte med! Lös 

parkeringen med markägarna så de blir 

delaktiga! Kanske folk får swisha 

parkeringsavgift till markägare! Hemskt om man 

inte får tillgång till Rutjebäcken! 

 

 

 

Kommentar: Frågan rörande parkeringar och 
friluftslivet är i allmänhet fortsatt viktig. 
Storumans kommun vill framöver utveckla 
samarbetet med markägare och andra aktörer 
kring denna fråga. Vad gäller Rutjebäcken 
måste vi i nuläget respektera den nuvarande 
situationen utan parkering.  

I friluftsplanen anges att det är en parkering vid 
skoterbron i Hemavan. Vägen dit har 
Fordonstrafik förbjuden och vägen är avsedd 
för traktor. Det är jag som fastighetsägare av 
Timmerkåtan som är ansvarig för vägens 
underhåll och jag kommer inte hålla den i 
det skick att bilar ska kunna köra där. Så jag 
anser att den parkering ni angivit ska tas bort 
från friluftplanen. 
I samma friluftsplan anges att det är en 
rastplats vid timmerkåtan. Det stämmer inte. 
Timmerkåtan och rastplatsen bredvid är privat. 
Så även detta anser jag att ni ska ta bort från 
friluftsplanen. 
 

Kommentar: Synpunkten är noterad och 
parkeringen vid skoterbron kommer tas bort ur 
materialet. Tack för uppmärksammandet kring 
statusen för rastplatsen vid timmerkåtan även 
denna kommer tas bort.  
 
 

Viktigt är att få till gång och cykelväg i och kring 
byarna och det bästa vore om det gick få det 
mellan tärnaby och Hemavan kanske 
via Laisholm och då kunna passera många bra 
frilufts områden 

Kommentar: Cykelväg mellan Tärnaby och 
Hemavan hanteras bäst i övrig kommunal 
översiktsplanering där markanvändning och 
trafik är i fokus. Däremot så finns det  

Det står att det finns 4 st FVO ( fiske ) inom 
området, finns 5 st , joeströms FVO är 
bortglömd 

Kommentar: Synpunkten är noterad. Joeströms 
FVO kommer omnämnas i materialet. 

Jag motsätter mig å det bestämdaste att hela 
min fastighet Björkfors 1:182 på övre sidan av 
Blåvägen/E12 ska ingå i ett sk friluftsområde. 
Min fastighet blir den i särklass största enskilda 
fastighet som blir intvingat i denna idioti. Jag 
ser det som att blir detta ett friluftsområde så 
blir det näst intill omöjligt att i framtiden 
exploatera och bygga på detta område. Och 
eftersom jag använder min mark till jakt ser jag 
det som ett bekymmer att måste samlas med 
det sk rörliga friluftslivet både ut säkerhets 
synpunkt och att man ska ha en massa folk 
springande på skogen när jakt pågår. Hur ser 
det ut om det rörliga friluftslivet ska använda 
området som WC, papper och skräp överallt. 

Kommentar: Utpekandet av nya 
friluftsområden ska i huvudsak ses som en 
värdebeskrivning av ett geografiskt avgränsat 
område.  
 
I detta fall medges att avgränsningen även 
omfattar områden med mindre betydelse för 
friluftslivet. Avgränsningen av området kommer 
korrigeras till att i huvudsak inramma lederna. 
 
Friluftsplanen ämnar informera om 
allemansrätten och den hänsyn som bör 
beaktas när man rör sig ute i naturen.    
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Dessutom ser jag framför mig ett kraftigt slitage 
på min mark. Förslag: Flytta hela 
friluftsområdet på västra sidan Syterbäcken på 
kronans mark där det för övrigt finns led. 

det finns ett tydligt problem med ÖP och 
områden som inte är detaljplanelagda och 
därmed inte utpekade för speciella ändamål. 
Så är situationen för Vilasund och ffa områden 
öster och väster om Skaftsbäcken. Där finns 
stora värden för vistelse och boende 
men då detta inte framkommer specifikt i 
friluftsplanen ej heller är den bofasta 
befolkningen som är att betrakta som äldre 
aktiva i 
att lägga in observationer av flora och fauna i 
databas på SLU, vilket gör att när företag vill 
etablera täkt så ser området om man 
använder sig av digitala data inte så 
bevarandesvärt ut från perspektiv livsmiljö, 
vistelsemiljö, friluftsverksamhet och 
friluftsutövandet 
hotas. Önskar att Friluftsplanen agerar mer 
kraftfullt ur bevarandesynpunkt för snart har 
inte området kvar något som kan 
kallas tysta områden - och ska vi bara berätta 
för våra barn och barnbarn hur det var i 
Vilasund eller ska vi kunna visa genom 
aktivitet? Barnkonventionen är lag sedan första 
januari, 2020 och jag hoppas den ska göra 
skillnad även inom denna friluftsplan för 
att bevara yta - det finns ingen digital värld eller 
natur att bege sig till om vi inte värnar om ytor i 
den vi står på. 

Kommentar: Friluftsplanen har ett fokus på de 
två tätortsområdena Hemavan och Tärnaby 
med omnejd. Vi har uppmärksammats på 
utmaningen gällande områden som inte är 
detaljplanelagda inom planområdet för 
friluftsplanen. 
 
Storumans kommun har som syfte med 
friluftsplanen att gynna friluftslivet, dels se till 
de naturvärden som finns inom planområdet. 
Översiktsplanering och detaljplaneringen väger 
ofta olika intressen mot varandra när det 
kommer till markanvändning och friluftsplanen 
ämnar höja statusen för friluftsliv och natur. 
Friluftsplanen kommer omarbetas så att 
konsekvenser och relationer mellan olika 
areella näringar blir tydligare. 
Ställningstaganden kring friluftsliv och natur ska 
förtydligas.  
 
Barnkonventionen behöver vara en tydligare 
del av översiktsplaneringen. Vi ser framöver att 
arbete med Barnkonventionen är en naturlig 
del av planprocessen för översiktsplanering där 
inte frågorna är alltför tekniska till skillnad från 
detaljplanering. 

Hej, 
denna synpunkt är en uppföljning på den som 
inkom igår via denna kanal där jag skriver om 
problematiken runt underlag för beslut 
- att om de i huvudsak grundar sig på digital 
data och inte människors berättelser speciellt 
när det gäller vistelse, friluftsliv, boende i 
fjällnära miljöer så riskerar beslut att tas på 
felaktig empiri. 
Håller med om er formulering; 
"Översiktsplanering och detaljplaneringen väger 
ofta olika intressen mot varandra när det 
kommer till markanvändning. 
 

Kommentar: Människors upplevelser och 
berättelser blir alltmer viktiga i en värld som 
dag för dag digitaliseras. En enkätundersökning 
med nästan hundra respondenter har legat till 
grund för denna friluftsplan och kan ses som att 
allmänheten samt föreningslivet har fått återge 
sin berättelse om friluftslivet.  
 
Storumans kommun kan bli bättre på att föra 
dialoger och samråd på nya sätt i samband med 
planprocesser. 
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1.3 Förslag till ändringar av Friluftsplanen för Hemavan och Tärnaby 
 

I det föregående avsnittet redovisas kommentarer och svar till samtliga ställningstaganden och 

synpunkter som inkommit under samrådet. Ett flertal av dessa har legat till grund för ändringar i 

materialet. Ändringar i planförslaget har även gjorts utifrån en fortsatt bearbetning av 

enkätundersökningen samt arbete i arbetsgruppen till följd av ny kunskap och uppdaterade underlag. 

Redaktionella ändringar och viss annan bearbetning för att förbättra planförslaget har också 

genomförts, i syfte att göra planen mer användbar. Nedan redovisas de viktigaste ändringarna samt 

utvalda konfliktpunkter. 

• Friluftsplanen för Hemavan och Tärnaby har omarbetats för att tydligare redovisa geografisk 

information över lag. Innehållet av planförslaget har genomgått en översyn. Den slutliga 

layouten för planförslaget har omarbetats för att göra den mer överskådlig.   

 

• Friluftsplanen har ett fokus på de två tätortsområdena Hemavan och Tärnaby med omnejd. 

Vi har uppmärksammats på utmaningen gällande områden som inte är detaljplanelagda 

inom planområdet för friluftsplanen. 

 

• Friluftsplanen för Hemavan och Tärnaby har omarbetats i till att beakta konflikter och 

konsekvenser mellan olika typer av markanvändning. 

 

• Planförslaget innehåller nu resonemang kring riksintressena som berörs och planens 

konsekvenser på dessa redovisas.  

 

• Ställningstaganden har omarbetats för att ge tydligare vägledning för efterföljande planering.  

 

• Omfattningen av det utpekade friluftsområden som omnämns ”Västra Syterbäcken” i 

planförslaget har minskats.  

 

• Åtgärdsbiblioteket som bilaga till friluftsplanen tas bort.  

 


